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pentru fazele superi-organizate, olimpiadele în rîndurile elevilor pa-

romînești, într-un tiraj to- 
de 36 382 200 exemplare, 
acestea se adaugă milioa- 
de exemplare de cărți a- 

alte edituri ca și

Eveniment școlar important pentru valoarea lui stimulativă, pentru contribuția pe care o aduce la îmbunătățirea pregătirii elevilor și la evidențierea celor înzestrați cu aptitudini reale pentru o disciplină sau alta, olimpiadele și-au dobîndit un loc de seamă în rîndul tradițiilor în vă- țămîntului nostru.Peste cîteva zile se va desfășura prima fază — pe localitate — a obișnuitelor olimpiade anuale de literatură romînă, de matematică, de fizică și chimie, care vor scoate la iveală noiie succese înregistrate de fruntașii școlilor din întreaga țară. Se cuvine să arătăm într-adevăr că de la un an la altul calitatea rezultatelor obținute de către elevi în cadrul olimpiadelor a sporit simțitor, reflectînd creșterea nivelului muncii desfășurate în școlile de cultură generală, pedagogice, profesionale și tehnice. Lucrările din ce în ce mai bune efectuate de elevi au dovedit pregătirea temeinică pe care le-au asigurat-o în școală profesorii lor, faptul că aceștia i-au înarmat cu un volum bogat de cunoștințe, cu capacitatea de a dezvolta în mod independent și creator teme sau probleme de sinteză- Pe de altă parte, numărul elevilor pârtiei - panți la olimpiade a crescut de asemenea. într-o măsură demnă de luat în seamă. Demn de reținut este și faptul că mulți dintre elevii care s-au remarcat la faza republicană și-au reprezentat cu cinste patria și colegii în cadrul unor concursuri internaționale.Olimpiadele din anul acesta se vor înscrie și ele, neîndoielnic, în sfera succeselor repurtate pînă acum. Secțiile de învăță- mînt, împreună- cu societățile științifice și filialele lor, cu concursul directorilor de școli, al personalului didactic și al organelor U.T.M., au luat din vreme măsuri pentru buna desfășurare a olimpiadelor. S-a acordat o atenție deosebită primei faze a acestora, la care pot participa toți elevii — cu condiția să nu se fi înscris și la alte concursuri. Grija pentru buna pregătire a tuturor elevilor înscriși a contribuit astfel Ia intensificarea studiului individual. Ia stimularea interesului pentru învățătură. Gășindu-și locul cu- . venit în planurile de muncă ale școlilor, ale secțiilor de învăță- mînt, olimpiadele de literatură romînă, de matematică și de fi-

Cuvmtul tipărit a căpătat 
la noi in țară o uriașă circu
lație. Cartea a pătruns în via
ța de zi cu zi a oamenilor 
muncii, împreună cu radioul, 
cinematograful, televiziunea. 
Tirajul cărților de literatură 
ajungea rareori altădată la ci
fra de 6000 exemplare. Tira
jul unei cărți tipărite în zi
lele noastre depășește, nu o 
dată tirajul a 10—15 cărți e- 
ditate în trecut, iar operele 
unor scriitori ca Eminescu, 
Caragiale. Sadoveanu apar în 
milioane de exemplare. Intre

anii 1948—1962, numai Editu
ra pentru literatură a tipărit 
1984 ăe titluri de cărți litera
re 
tal 
La 
ne 
părute în 
traducerile din operele mari
lor scriitori clasici și contem
porani de peste hotare.

Setea de cultură a pătruns 
larg în casa muncitorului și a 
țăranului. In comuna Belinț 
din regiunea Banat, care dis
pune de o bibliotecă sătească

■ cu peste 400 de volume, 189 
de familii de țărani au biblio
teci personale. învățătorii și 
profesorii din comună — Ma
ria Cică, Maria Bot, Alexan
drina Benghina, Antică Da
vid, Vasile Cică — desfășoară 
în rîndurile lor o muncă rod
nică de răspîndire a cărții. 
Deseori îi poți intilni la cele 
20 de cercuri de citit din sa
tele comunei, la care partici
pă peste 300 de amatori de 
literatură. La Bărbăteni. în 
apropierea Lupenilor. locuito
rii vin cu mult interes să as-

culte recenziile pe care le țin . 
cu regularitate învățătorii a- 
supra ultimelor noutăți lite
rare. Librăriile din satele ra
ionului Costești, regiunea Ar
geș, desfac în rîndurile țăra
nilor muncitori cu ajutorul 
cadrelor didactice zeci de mii 
de cărți.

Acum, cînd începe tradițio
nala „lună a cărții“ la sate, 
învățătorii și profesorii își in
tensifică activitatea de purtă
tori ai culturii în casele țără
nești.

zică și chimie trezesc în rîndul elevilor dragostea pentru știintă și literatură, dorința de a fi la curent cu ultimele noutăți în domeniul disciplinelor respective.Profesorii mobilizați pentru supravegherea lucrărilor sînt chemați să respecte cu strictețe cerințele pedagogice pe care le implică un asemenea moment din viața tineretului școlar, să manifeste în timpul concursurilor, pe lîngă exigența necesară, și o deplină obiectivitate, asigurînd astfel eficienta educativă a concursului și, în același timp, o justă selecționare a elementelor bine pregătite oare.Astfel vor trezi siunea pentru munca de cercetare și, desigur, peste ani, din rîndurile lor, ale celor care azi urmează să primească emoționați din mîinile comisiilor recompensele strădaniilor lor, se vor recruta oamenii de cultură ai viitorului.în lumina acestei perspective, lucrările participanților la olimpiade vor fi apreciate nu numai din puf,ciul de vedere al volumului și corectitudinii cunoștințelor cuprinse în ele, ci și din acela al capacității de sistematizare a materialului, al formei personale de prezentare, de argumentare, de susținere a ideilor, al posibilității de a lega cunoștințele teoretice de viața economică, socială și politică a patriei noastre. De aceea, subiectele probelor pentru fiecare fază a olimpiadelor vor fi astfel stabilite încît să se realizeze o verificare complexă urmărind atît cantitatea și calitatea cunoștințelor, dezvoltarea priceperilor, a capacității de interpretare și sinteză, cît și cunoașterea realizărilor dobîndite de oamenii muncii din țara noastră sub conducerea partidului în desăvîrși- rea construcției socialismului.La nici una din olimpiade* la nici una din faze nu se vor cere cunoștințe dincolo de.limitele programelor școlare. în aprecierea lucrărilor de matematică, de fizică, și chimie prezentate de con- curenți se vor avea în vedere în primul, rînd exactitatea științifică, corectitudinea soluțiilor date, stăpînireâ de aplicare perea- de a teoremele, tehnicii de calcul și a formulelor, price- utiliza în cazuri noi . .._ .. legile și definițiilestudiate, după cum în cazul lucrărilor de literatură se va urmări: măsura în care elevii posedă cunoștințele de istoriografie sau teorie literară predate în școală, corectitudinea stilistică a lucrărilor, logica lor interioară.Experiența de pînă acum arată că pregătirea sistematică și din timp a elevilor pentru olimpiade, participarea la ele îi ajută să-și dezvolte anumite aptitudini, să îndrăgească unele ramuri ale științei, . anumite profesii, să-și aleagă mai ușor drumul în viață. Pe de altă parte, atunci cînd sînt bine organizate olimpiadele contribuie la sporirea interesului elevilor pentru studiu, la intensificarea muncii lor de pregătire. Toate acestea pun mari răspunderi în fața profesorilor chemați să-i pregătească pe elevi. Succesele elevilor vor fi însă și succesele lor, căci vor fi în primul rînd o mărturie a muncii pline de roade pe care o desfășoară îr școală.



Sîntem în plină campanie electo
rală. In fiecare dimineață cotidie
nele aduc știri despre adunările în 
care sînt propuși candidații F.D.P. 
pentru Marea Adunare Națională și 
pentru sfaturile populare. Multe din 
numele scrise cu aldine în coloanele 
gazetelor sînt cunoscute cu mult 
peste granițele circumscripțiilor res
pective : sînt numele activiștilor de 
partid și de stat, ale eroilor muncii 
socialiste, ale oamenilor de știință 
și cultură — ale tuturor celor că
rora masele le-au dat pe drept cu- 
vînt calificativul de cei mai buni fii 
ai poporului.

Eram în holul Facultății de filo
logie a Universității București. Ca 
de obicei studenții, în grupuri, 
dezbateau ultimele noutăți, răsfoind 
ziarele. Un nume rostit de mai multe 
voci deodată ne-a reținut atenția:

— Este profesorul nostru, Silves
tru Patița.

Studenții — tineri brașoveni cum 
am aflat apoi, intrînd în vorbă cu 
ei — țin mult și acum, după ce au 
părăsit de aproape 5 ani școala me
die, la profesorul Patița. Nu o dată, 
pe cînd studiau cursul de metodică 
și-au adus aminte de procedeele lui, 
de felul cum lucra, de priceperea 
lui pedagogică. Și nu o dată la lec
țiile practice, încercau să-i semene, 
să procedeze la fel — și în preda
rea cunoștințelor, și în comportarea 
cu elevii. Căci Silvestru Patița a re
prezentat pe drept cuvînt pentru 
ei chipul profesorului ideal. Așa îl 
socotesc și studenții Institutului pe
dagogic de 3 ani din Brașov, unde 
este în prezent lector, așa îl socotesc 
și cursanții de la I.P.C.D. Brașov, 
așa îl socotesc toți cei care îl cu
nosc.

De aceea, toți au primit cu bucu
rie știrea despre alegerea lui drept 
candidat în alegerile pentru Marea 
Adunare Națională în circumscripția 
electorală nr. 12 Codlea.

★

La Oradea, printre școlile cu bune 
rezultate se numără și Școala medie 
nr. 2 Elevii ei sînt mereu fruntași 
la învățătură, iar absolvenții se 
af irmă printre cei mai buni studenți 
în institutele de învățămînt superior. 
Cheia acestor succese nu-i greu de 
aflat; ea se află în munca stărui
toare a personalului didactic, bine 
îndrumat și condus de o directoare 
harnică, activă, pricepută: tovarășa 
Maria Copil.

Zilele trecute, Maria Copil a fost 
propusă, în circumscripția electorală 
nr. 10 Aleșd, candidată a F.D.P. 
pentru alegerile în Marea Adunare 
Națională. Cei care au luat cuvmtul 
în adunarea de propuneri au vorbit 
cu deosebită căldură despre candi
data lor. Exemplu în muncă, 
exemplu în activitatea cetățenească 
și obștească, totdeauna atentă la ce 
se întîmplă în jurul ei, gata să-și 
dea contribuția pentru 
rezolvarea problemelor 
zugrăvit-o vorbitorii. Și, 
este prezentă în atîtea 
atîtea activități — au spus colegii 
ei, părinții elevilor — își găsește și 
timpul necesar pentru a fi mereu 
la curent cu ultimele noutăți în spe
cialitatea sa.

Profesoară stimată de elevi, direc
toare iubită de profesori, activistă 
pe tărîm obștesc prețuită de oame
nii muncii din oraș, tovarășa Maria 
Copil, așa cum au subliniat cei care 
au luat cuvîniul în adunarea de pro
puneri, oferă garanția că va munci 
cu însuflețire pentru traducerea în 
viață a sarcinilor ce-i vor fi Încre
dințate.

a ajuta 
— așa 
cu toate 
acțiuni,

a

în întreaga țară au continuat să 
se desfășoare, în cursul săptămînii 
trecute, adunări ale oamenilor mun
cii în care au fost propuși candidați 
ai Frontului Democrației Populare 
pentru alegerile de deputați în Ma
rea Adunare Națională și în sfa
turile populare. Printre candidați! 
propuși în aceste adunări se află 
din nou numeroși oameni ai învă
țămîntului.

Drept candidați ai F.D.P. pentru 
alegerile în Marea Adunare Națio
nală au mai fost propuși, de pildă, 
acad. Raluca Ripan, președinta Fi
lialei din Cluj a Academiei R.P. 
Romîne, în circumscripția electora
lă nr. 9 Lechința, regiunea Cluj : 
acad. Ștefan S. Nicolau, membru al 
Prezidiului Academiei R.P. Romî
ne, directorul Institutului de infra- 
mjcrobiologie, în circumscripția 
electorală nr. 7 orașul Focșani, re
giunea Galați ; acad. Petre Constan- 
tineseu-Iași, în circumscripția elec
torală nr. 11 Huși, reg. Iași; acad. 
Andrei Oțetea, directorul Institutu
lui de istorie al Academiei R. P. 
Romîne, în circumscripția electorală 
nr. 34 Urziceni. regiunea București; 
acad. Aurel Moga, rectorul Institu
tului medico-farmaceutic. în cir
cumscripția electorală nr. 12 Cîm- 
peni, regiunea Cluj ; acad. Ștefan 
Peterfi, prorector al Universității 
„Babeș-Bolyai“, în circumscripția 
electorală nr. 6 Aiud, regiunea 
Cluj ; prof. univ. Traian Ionașcu, 
membru corespondent al Academiei 
R.P. Romîne, directorul Institutului 
de cercetări juridice al Academiei 
R.P. Romîne, în circumscripția elec
torală nr. 21 Ulmeni, regiunea Bu
curești ; prof. univ. Ion 
rectorul Universității „Al. 
din Iași, în circumscripția 
nr. 2 oraș Iași-Est; prof.
dislau Banyai în circumscripția elec

Creangă, 
I. Cuza" electorală univ. La-

în laboratorul de chimie, bogat utilat, a! Școlii medii din Marghita, regiunea Crișana

torală nr. 27 „Rahova", orașul Bu
curești ; prof. univ. Tudor îonescu 
în circumscripția electorală nr. 13 
„Foișor" orașul București ; ing. Va- 
sile Vulcu, prodecan al Facultății 
de tehnologia construcțiilor de ma
șini de la Institutul politehnic din 
Brașov în circumscripția electorală 
nr. 4 Schei-Brașov; prof. univ. 
Stanciu Stoian, directorul Institutu
lui de științe pedagogice în circum
scripția electorală nr. 24 Vălenii de 
Munte, regiunea Ploiești; Silvestru 
Patița, șef de catedră la Institutul 
pedagogic din Brașov, în circum
scripția electorală nr. 12 Codlea, re
giunea Brașov ; Gabriela Simion, di
rectoarea Școlii medii nr. 1 Iași, în 
circumscripția electorală nr. 24 Tîr- 
gu Frumos ; Mariana Anton, direc
toarea școlii de 8 ani din comuna 
Drîslea, în circumscripția electorală 
nr. 23 Trușești, reg. Suceava ; Ioan 
Simiceanu, profesor, activist al Co
mitetului regional al P.M.R., în cir
cumscripția electorală nr. 18 Dara
bani, regiunea Suceava ; Maria Cri
văț, profesoară la Școala medie din 
Roznov, regiunea Bacău, în circum
scripția electorală nr. 17 Roz
nov, regiunea Bacău; Constantin 
Zaharia, director adjunct al Școlii 
medii nr. 1 Vaslui în circumscripția 
electorală nr. 16 Codăești, regiunea 
Iași; Victor Mesaroș, directorul Șco
lii medii din Abrud, în circumscrip
ția electorală nr. 11 Baia de Arieș, 
regiunea Cluj ; Victor 
învățător emerit, în 
ția electorală nr. 
regiunea București ;
senescu, profesor,
Școala medie din Topoloveni, în 
circumscripția electorală nr. 29 To
poloveni, reg. Argeș ; Nicolae Du
mitrescu, profesor, director la Școala 
medie din Pătîrlagele, în circum
scripția electorală nr, 23 Pătîrlagele, 
regiunea Ploiești.

Giurescu, 
circumscrip- 

17 Lupșanu, 
Gheorghe Ar- 
director la

MWW ■ -I
Noua școală de 8 ani din Popeșii-Leordeni

Regiunea dintre Crișuri a cunoscut în anii noștri, ca și toate celelalte regiuni ale patriei, o impresionantă dezvoltare. Fiecare an adaugă la bilanțul de realizări noi înfăptuiri, mereu mai frumoase, mereu mai semnificative pentru dimensiunile vremurilor noastre.La succesele obținute de oamenii muncii din întreprinderi și agricultură își aduc partea lor și slujitorii școlii. Mii de tineri pornesc de pe băncile școlilor medii și profesionale luînd drumul universităților sau al producției, mereu mai bine pregătiți, însuflețiți de dorința de a-și dărui patriei priceperea șl munca lor. In regiune funcționează astăzi 372 școli de 8 ani cu 57.521 elevi și 25 de școliFață de 1960 nude 8 ani a crescut iar cel al școlilor unități. Numărul crescut în aceeași
medii cu8050 de elevi, mărul școlilor cu 69 unități, medii cu 10 profesorilor a perioadă de la 2255 la 3589.Pentru prima dată în istoria sa regiunea Crișana dispune a- cum de un institut de învățămînt superior — Institutul pedagogic de 3 ani, înființat acum doi ani la Oradea. Avînd la început doar două facultăți, una de filologie și una de matematică, institutul are acum încă două facultăți noi — una de istorie-geografie iar cealaltă de educație fizică.Grija deosebită manifestată de statul nostru față de continua dezvoltare a învățămîntului se oglindește și în alte fapte, carac-
★în anii luminoși ai regimului democrat popular, pe tot cuprinsul patriei s-au înălțat zeci și zeci de școli noi — siluete suple, moderne și luminoase care înfrumusețează peisajul orașelor și satelor, marcînd, ca atîtea alte mărturii, vremurile noi pe care le trăim. Dacă socotim că în a- cești ani s-au construit 30.000 de săli de clasă, șl că în fiecare din aceste săli învață circa 40 de

didactic se vor cheltui an peste zece milioane
&an s-au construit îiî să-

teristice regiunii Crișana ca și întregii țări. Iată cîteva din ele: In 1958 au fost alocate pentru învățămîntul din regiune 93.662.000 lei, în 1964 suma destinată aceluiași scop s-a ridicat la 168.230.000 lei, pentru ca în acest an să fie de 187.949.000 lei. Sume importante sînt destinate în a- cest an pentru modernizarea școlilor, pentru înzestrarea lor cu material didactic, pentru . burse, manuale gratuite, mobilier etc. Astfel, numai pentru mobilier și material în acest lei.An detele regiunii noi școli, astfel că astăzi aproape că nu există comună în care să nu se fi înălțat cel puțin un nou local de școală. Din 1960 și pînă în 1964 s-au construit 1678 săli de clasă. In acest an se vor construi încă 150 de săli deAvînd condiții de muncă, și de și profesorii din duiesc să ridice Iul învățămîntului. rea lor profesională s-a răsfrînt -ezuitatelor pe ‘;nut la sfîr- ss,. ’timii ani 

clasă.mereu mai bune viață învățătorii regiune se stră- necontenlt nive-Perfecționa-pozitiv asupra care școlile lei șitul fiecărui t au absolvit dife perfecționare 1078 1350 de profesori, și 60 educatoare, iar țători, 323 de profesori și 91 de e- ducatoare și-au susținut examenele pentru obținerea gradelor didactice.
850

★elevi, ajungem la concluzia că 1.200.000 de școlari învață în școli noi, clădite, prin grija partidului și a statului.Să poposim, bunăoară, pe me- leagurile regiunii București. Din 1952 și pînă în 1964 s-au construit și au fost date în folosință în această regiune 2 304 săli de clasă. Numeroase comune și sate au astăzi, prin grija partidului, școli noi, încăpătoare și frumoase. Numai în anul școlar trecut s-au construit școli cu opt săli de clasă în orașul Zimnicea, în comunele Bordușani (raionul Fetești), Arsache, Putinei și Călu- găreni (raionul Giurgiu), Căză- nești (raionul Slobozia) etc. Tot în anul 1964 a fost dată în folosință, în orașul Giurgiu, o școală medie cu 24 săli de clasă.Mai toate școlile au fost înzestrate cu mobilier nou modern și confortabil, cu aparate și piese pentru laborator menite să satisfacă pe deplin necesitățile procesului de învățămînt. în total în anul școlar trecut s-au alocat în regiune, pentru mobilier și material didactic, 167.000.000 lei.în anul acesta, numărul școlilor din regiunea București a sporit și mai mult. Este prevăzută construirea din fond central a unei școli cu 24 săli de clasă în orașul Călărași, a unei școli cu 16 săli de clasă în orașul Giurgiu, a unor școli cu 8 săli de clasă în comunele Budești (raionul Oltenița), Independența (raionul Călărași) și Troianul (raionul Roșiorii de Vede).Este încă o dovadă concludentă a grijii permanente pe care statul nostru o manifestă pentru dezvoltarea bazei materiale a învățămîntului.
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trebuie să răspundă învățămîntul mediu
Problema legăturilor complexe dintre învățămîntul mediu și învățămîntul superior avînd o importanță deosebită pentru procesul de învățămînt în genere, preocupă din ce în ce mai mult cercurile de specialitate. O serie de articole apărute în ultimul timp pe această temă în presă insistă în special asupra cerințelor la care trebuie să răspundă școala medie și totodată asupra modului cum se reflectă nivelul de pregătire al absolvenților a- cestor școli în rezultatele obținute de ei în instituțiile de învățămînt superior.Din aceste articole reiese evident faptul că școala medie din țara noastră a făcut în ultimii ani progrese mari, dovedite printre altele prin rezultatele bune și foarte bune cu care se soldează examenele de admitere la diferite facpltăți. Astfel la examenul de «ifeitere dat toamna trecută Ia 

Facultatea de electronică și telecomunicații a Institutului politehnic din București peste o sută de candidați au reușit cu medii de peste 9. La Facultatea de fizică a Universității din București media minimă a fost, la examenul dat în septembrie 1964, de 7,20.Articolele respective atrag în același timp atenția că școala medie mai are încă unele lipsuri — exigența scăzută în notare față de exigențele învățămîntului superior, practicarea în unele cazuri a unui învățămînt oarecum mecanic etc. — lipsuri care se resimt apoi, în mod negativ, în învățămîntul superior. S-a relevat astfel că unii studenți care reușesc bine și foarte bine la examenele de admitere obțin apoi, chiar după primul semestru de studii, rezultate slabe, ajun- g'înd în unele cazuri chiar pînă la repetenție sau exmatriculare.

Desigur nu putem să negăm faptul că în școala medie exigența în notare nu este uneori scăzută, și nu putem afirma că există în toate cazurile o preocupare susținută pentru dezvoltarea gîndirii științifice independente a elevilor. Totuși, în cazul studenților reușiți în condițiile arătate — cu medii peste 9 — în ceea ce mă privește înclin să cred că unele cauze ale insucceselor lor trebuie căutate nu numai în lipsurile existente în școală medie, ci și în unele lipsuri care ar putea exista chiar în modul de desfășurare a învățămîntului superior, în special în primul an de studii. Sînt de părere că în această privință se impune cu necesitate aflarea complexului de cauze ale acestor insuccese, deoarece exmatricularea, repeten- ția sau chiar și rămînerea în urmă a unor studenți ale căror posibilități intelectuale au fost 

adînc și multilateral verificate cu ocazia examenelor de admitere trebuie să dea de gîndit.Firește, ar fi hazardat să anticipez soluții, dar mă întreb : nu cumva s-a ignorat total etapa de riziție, absolut necesară în semestrul întîi ? Nu cumva se predă la anul I întocmai ca în anii IV sau V ? Nu cumva prelegerile pe semestrul I sînt expuse în- tr-un ritm prea rapid, prea grăbit pentru niște tineri studenți începători ?Pun această întrebare deoarece îmi amintesc foarte bine greutățile prin care am trecut și eu odinioară, în prima etapă a anului I, deși aveam pedagogi exce- lenți ca Traian Lalescu, Dimitrie Pompei, Gh. Țițeica etc. De asemenea, mă întreb dacă nu cumva lipsesc unele cursuri, iar materialul bibliografic recomandat nu este împrăștiat în prea multe tratate și culegeri. în sfîrșit mă 

întreb dacă nu cumva seminariile sînt încadrate la anul I cu asistenți de abia ieșiți de pe băncile facultăților, fără prea multă experiență iar materialul predat la cursuri și exercițiile lucrate în seminarii sînt în suficientă măsură coordonate ?Iată numai cîteva întrebări care, subliniez, nu au alt scop decît acela de a înlesni aflarea adevăratelor cauze în această problemă și, deci, combaterea lor prin mijloacele cele mai indicate. Este o problemă care ne interesează foarte îndeaproape și pe noi, cei ce lucrăm în școala medie, căci această școală așteaptă și ea la rîndul ei să primească de la învățămîntul superior cadre bine pregătite, bine calificate, în interesul învățămîntului în. general.
LUCIAN MĂNESCUprof, emerit, Rîmnicu-Vîlcea

Ce e nou și ce e perimat
Programa de fizică pentru clasele VI-VIII indică unități de măsură doar pentru două mărimi fundamentale — masă și intensitate. Pentru masă sînt date două unități, dintre care numai una — kilogramul — este cea legală, a doua _ (gramul) neincluzîn- du-se decît ca submultiplu în SI. La riadul lor, manualele consideră gramul drept unitate pentru masă, comițîndu-se și aci aceeași greșală ca și în programe. Este interesant de observat că nici nota introductivă la programe și nici programele nu amintesc de SI, cu toate că au apărut după ce s-a hotărît obligativitatea folosirii acestui sistem.Trebuie spus că și definițiile unităților de măsură din manualele claselor VI—VIII nu sînt 

întru totul corespunzătoare sistemului internațional. Este adevărat că definițiile respective, așa cum sînt ele arătate în STAS 737—62, nu sînt — cu excepția unității pentru masă — accesibile elevilor din școala generală de 8 ani. înseamnă oare că unitățile fundamentale din sistemul internațional nu se pot preda nicidecum ? Noi credem că lucrurile stau altfel. Pentru fiecare caz se pot găsi exemple intuitive și în fiecare caz se poate arăta că definiția riguroasă se va învăța în școala medie.Au procedat bine, de exemplu, autorii, manualului pentru clasa a Vl-a care, deși au dat o definiție a metrului ce nu este strict conformă cu SI, poate fi totuși admisă ca mijloc de intuire.

Nu se înțelege însă de ce nu sînt definite deloc unitățile de masă și timp. Aceasta surprinde cu atît mai mult cu cît definiția dată de SI unității de masă poate fi predată elevilor chiar în formularea pe care o are în STAS.Este de asemenea greu de găsit o explicație a faptului pentru care atît autorii programelor cît și cei ai manualelor au recurs la mai multe sisteme —- C.G.S., M.K.S., M.K.f.S. — ca și la unități din afara sistemelor. Au făcut-o poate pentru a arăta că și unitățile de măsură își au Istoria lor. Dar atunci de ce să favorizeze unități care și așa nu au avut o circulație prea îndelungată și să nu acorde prioritate celor care, cel puțin pe teritoriul patriei noastre, au circulat sute de ani, 

ca de pildă stînjenul, ocaua, cotul etc. ? !în clasele a Vl-a, a VII-a și a VIII-a elevii trebuie să învețe după cum indică programele și manualele, cinci unități de măsură fundamentale, 13 unități derivate, deci 18 unități de măsură, care cu multiplii și submultiplii lor se ridică la 58. Reducînd la minimum numărul unităților de măsură cu care se operează la rezolvarea problemelor, s-ar putea ajunge însă la numai 32 de unități de măsură (fundamentale, derivate și multipli sau submultipli). Apoi s-ar lucra numai cu unități dintr-un singur sistem, față de trei sisteme plus unitățile tolerate. Se vorbește atît despre supraîncărcare : iată un mijloc de a o evita. Se mai vorbește de 

modernizarea predării : iată un mijloc de a o moderniza, căci S.I. nu este un sistem al trecutului, ci al viitorului. Că problema nu este ușor de rezolvat — cu aceasta sîntem de acord. Trebuie să recunoaștem însă că există în această privință și o anumită inerție.La recenta consfătuire organizată la Cluj de Societatea de științe fizice și chimice s-a făcut propunerea să se editeze o broșură care să vină în ajutorul profesorilor de fizică, printre altele, și în privința predării unităților S.I. Considerăm propunerea ca foarte îndreptățită și așteptăm cît mai curînd traducerea ei în practică.
Prof. NICOLAE C. POJ»Cluj

Predarea, sintaxei latineDacă însușirea morfologiei latine se realizează în general în bune condiții în clasele a VIII-a și a IX-a, nu același lucru se poate spune despre însușirea sintaxei, care se predă întîi sumar în clasa a IX-a și apoi, mai complet, în clasa a X-a. Programa afectează sintaxei 35 de ore anual, ceea ce este suficient. Totuși, repartizarea acestora — cite una pe săptămînă — reduce mult din eficacitatea lor, cel puțin la clasa a X-a, căci în aceste condiții elevii sînt puși în situația anormală de a traduce texte din prozatorii și poeții clasici latini fără a avea cunoștințe complete și sistematice de sintaxă. De exemplu, în primul trimestru elevii au trebuit să traducă toate textele din Cezar și Cicero și primele două fragmente din Sallustius — unele chiar în stil indirect — numai pe baza cunoștințelor de sintaxă a propoziției, căci numai acestea s-au putut preda în cele 10 ore de gramatică prevăzute pentru acest trimestru. Ca urmare, profesorii sînt nevoiți să consacre 
o mare parte din timpul lecțiilor spre a lămuri chestiunile de sintaxa frazei care nu au fost încă predate, și să acorde mai puțin timp conținutului de idei, interpretării și analizei literare a 

textelor. Pe de altă parte, noțiunile de sintaxă fiind predate incidental și disparat, nu pot fi memorate.în trimestrul al II-lea elevii trebuie să traducă texte din Sallustius, cu stilul lui concis și personal, și mai ales din Titus Livius, cu perioada lui amplă și artistic construită, or, ei au numai cunoștințe generale de sintaxa frazei, căci dintre propozițiile subordonate se predau în acest trimestru doar cele completive, finale și cauzale.Cele mai multe propoziții subordonate — temporale, condiționale, concesive, comparative, relative, ca și construcțiile parti- cipiale, toate atît de necesare pentru traducerea prozatorilor — se predau abia în trimestrul al III-lea, atunci cînd aproape s-a terminat traducerea fragmentelor în proză și cînd se fac traduceri din poezia lui Ovidiu, prea puțin potrivită pentru explicarea și consolidarea cunoștințelor de sintaxa frazei.Iată dar că elevii sînt lipsiți o mare parte din timp de instrumentul principal care trebuie să-i ajute în traducerea majorității textelor alese și sînt obligați să aștepte sfîrșitul anului școlar pentru a face cunoștință cu chestiunile cele mai importante de sintaxa frazei, deși acestea 

le sînt foarte necesare chiar de la primele lecții.Cred că, pentru a se evita a- cest neajuns, este necesar ca elevii din clasa a X-a să fie înarmați cu cunoștințe complete de sintaxă, pe cît posibil înainte de a traduce majoritatea textelor din manual, întrucît învățarea sintaxei trebuie să preceadă, nu să urmeze traducerii textelor literare. Aceasta cu atît mai mult cu cît textele propuse pentru traducere și interpretare în clasa a X-a nu sînt selecționate și adaptate special pentru studiul sintaxei, ci, urmărindu-se îndeosebi valoarea lor instructiv- educativă, au fost luate tale quale din scriitorii clasici, potrivit acestui scop, și de aceea în ele se întîlnesc toate chestiunile de sintaxă latină. Pentru cunoașterea prealabilă a gramaticii pledează și faptul că scriitorii amintiți folosesc în mare măsură ordinea retorică sau afectivă ca și sintaxa poetică, care determină schimbări mari în structura propoziției și a frazei, ceea ce mărește dificultatea traducerii.Sîntem de părere, de aceea, ca sintaxa să se predea la începutul anului școlar în două ore săptămînal, în loc de una, ur- mînd ca după terminarea studierii ei, toate cele patru ore săp- 

tămînale de limba latină să fie destinate traducerii și interpretării autorilor.Predarea sintaxei s-ar termina, în cazul acesta, cam în jurul datei de 15 februarie. Astfel, textele care s-ar traduce concomitent cu predarea sintaxei ar fi mai puține, putînd în schimb să fie traduse în condiții mai bune, deoarece elevii ar fi înarmați cu un volum suficient de cunoștințe sintactice, care i-ar ajuta să învingă cele mai multe dificultăți, în continuare, avînd cunoștințe complete șl sistematice de sintaxă, elevii ar putea traduce cu succes majoritatea textelor din Cicero și toate textele din Sallustius, Titus Livius și Ovidius. în sfîrșit, aplicarea repetată pe un număr mai mare de texte a cunoștințelor de gramatică și în special de sintaxă a frazei ar contribui la consolidarea și sistematizarea lor.în privința repartizării materiei pe lecții, consider lipsită de sens predarea construcțiilor par- ticipiale, și în special a ablativului absolut, numai în ultima lecție de gramatică, adică la sfîrșitul anului școlar, cînd de fapt el se întîlnește chiar de la primele texte din manualul de clasa a X-a. Socotesc că ablativul absolut trebuie predat după propoziția cauzală și apoi repetat la 

propozițiile temporale, condiționale și concesive. în aceste condiții, lecția finală de două ore despre construcțiile participiale va avea un scop bine definit: să completeze cunoștințele elevilor cu noțiuni despre participium coniunctum și să sistematizeze cunoștințele despre ablativul absolut.Apoi, dată fiind importanța și frecvența conjuncțiilor cum și ut în limba latină, socotesc foarte necesar să se prevadă cîte o lecție de sinteză asupra folosirii lor. Pentru consolidarea cunoștințelor cred util ca fiecare lecție de sintaxă să fie completată cu exerciții de aplicare a celor învățate, în special cu exerciții de retroversiune. -Manualul de clasa a X-a face acest lucru, dar nu la toate lecțiile și nu în măsură suficientă.în sfîrșit, socotesc absolut necesar ca, așa cum se obișnuiește în toate gramaticile — ia exercițiile de retroversiune să se dea în paranteză cuvintele latinești, chiar cele uzuale. Această cerință se impune cu atît mai mult, cu cît manualul de clasa a X-a este lipsit de un vocabular romîn-Iatin în care elevii să poată găsi cuvintele necunoscute*
Prof. GHEORGHE NICOLAEOrăștie, regiunea Hunedoara
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Aplicarea cunoștințelor despre mulțimi în lecțiile de loc geometric
Excursia — anchetă 
cu caracter științific

Se știe că intuirea directă, pe teren a fenomenelor studiate în școală este un mijloc excelent atît pentru adîn- cirea cunoștințelor transmise cit și pentru educarea spiritului de observație al elevilor, pentru dezvoltarea gîn- dirii lor.Eficiența excursiilor care prilejuiesc o asemenea intuire depinde in cea mai mare măsură de pregătirea lor prealabilă. Este vorba, aici, de planificarea propriu-zisă a excursiei, dar și de pregătirea profesorilor și a elevilor în vederea ei, de punerea la punct a tuturor problemelor ce se pot ivi în cursul desfășurării sale, ca și de stabilirea modului cum vor fi adunate și clasificate datele culese și a modului cum va fi efectuată analiza excursiei.Iată, de exemplu, cum s-a desfășurat — începînd de la faza pregătirii — o excursie științifică cu caracter complex organizată cu elevii clasei a VIII-a a școlii noastre in cursul anului școlar trecut.Excursia a avut loc primăvara, în comuna Cășei, cu scopul de a se efectua observații și cercetări asupra condițiilor naturale ale comunei, asupra istoricului ei, asupra problemelor economico-sociale, florei și faunei. Cu două săptămîni înainte am comunicat elevilor locul și scopul excursiei și am întocmit schița drumului propus. Apoi am luat legătura cu sfatul popular comunal și cooperativa agricolă de producție din Cășei, pentru a le cere sprijinul și pentru efectuarea unei documentări prealabile.O mare atenție s-a acordat și pregătirii elevilor pentru excursie. Pe baza cunoștințelor anterioare s-a stabilit, folosindu-se harta pedogeografică a R.P.R., că locul ce urmează să fie vizitat face parte din provincia transilvană, zona de pădure cu soluri brune și brune podzo-Iite și din sectorul dealurilor someșene. Pe baza hărții geo- botanice a R.P.R. s-a determinat apartenența Cășeiului la zona vegetației de dealuri, podișuri și cîmpii, iar pe baza hărții faunei R.P.R. s-a tras concluzia încadrării lui în fauna de păduri pericarpatice. Aceste cunoștințe de bază necesare studierii comunei Cășei au fost trecute în carnetele de notițe ale elevilor.A urmat organizarea și pregătirea grupelor de elevi. Problemele propuse spre studiu au fost împărțite pe teme și repartizate pe grupe de elevi. Grupa care a avut de studiat problemele economice și sociale urma să cerceteze care sînt ocupațiile locuitorilor satului, în ce fel de case trăiesc ei, cite și ce anume construcții noi se găsesc în comun^, în ce direcție se extinde satul. Altă grupă a primit sarcina să ia probe de sol de la diferite altitudini și să le determine, să observe ce plante se cultivă pe solurile respective, ce metode se folosesc pentru a împiedica eroziunea pantelor cultivate. Grupa care urma să se ocupe de problemele creșterii animalelor trebuia să se intereseze de modul cum sînt întreținute pășunile și fînețele, cum sînt repartizate animalele în grajduri, cite animale din fiecare specie sînt în grija fiecărui îngrijitor și să afle ce fel de animale sălbatice trăiesc în raza comunei. Cea de a patra grupă urma să stabilească la ce altitudine se găsește satul, care este cota cea mai înaltă din apropierea lui, din ce se compune flora spontană a comunei, ce fel de graminee și leguminoase formează vegetația pășunilor și a fînețelor. în sf'îrșit, doi elevi au primit sarcina specială să se documenteze asupra faptelor istorice mai însemnate din trecutul și din prezentul comunei.Firește, ne-am ocupat și de echiparea elevilor pentru excursie. în afara echipamentului curent, am procurat fiecărei grupe cîte o busolă, lupe și determinatoare de plante.Observațiile au început chiar din autobuz cînd, imediat după ieșirea din Dej, elevii au putut zări pe dreapta șoselei dealurile someșene, iar pe stînga Someșul, lunca lui și dealurile Cetanului.Cum am ajuns în centrul comunei Cășei am pornit să urcăm dealul Măgura, cota cea mai înaltă din acel loc. Elevii au observat că pe pantele dealului predomină plantațiile de meri și peri, în afară de panta sudică, unde sînt plantații tinere de vii. înaintînd spre vîrf, au constatat că aici predomină pădurea de foioase, care se extinde spre nord și est. în vîrful dealului s-a trecut la determinarea altitudinii, constatîndu-se că ne aflăm la cota 495 m. în continuare toți elevii au întocmit schița satului și a împrejurimilor.După o scurtă odihnă, s-a pornit din nou la lucru, pe ferupe. Apoi, peste cîteva ore, toate grupele s-au adunat 
la ruinele castrului roman, care se găsește la vest, spre Someș, la o distanță de 2 km de comună. Aici „istoricii" 
au vorbit despre trecutul comunei, despre castrul roman care a fost clădit la începutul secolului al III-lea, avînd o suprafață de aproape 3 hectare. Ei au relatat apoi că în

anul 1776 comuna a ars complet, fiind reclădită treptat, că din anul 1850 există în Cășei școală și că în trecut locuitorii se ocupau în special cu agricultura și transportul lemnelor.în restul timpului pînă la plecarea acasă elevii s-au întîlnit cu colegii lor din comună, disputind diferite probe sportive, cîntînd, povestindu-și întîmplări vesele.După excursie elevii au avut la dispoziție 4-5 zile pentru sistematizarea datelor culese. Apoi a urmat analizarea acestora. înainte de analiză, un elev a desenat pe tablă schița satului, pe care a notat denumirile mai importante. Apoi fiecare grupă a prezentat datele adunate. Grupa de studiere a problemelor economice și sociale a arătat că populația satului Cășei este formată din 1 534 locuitori, a satului Coplean — din 632 locuitori, iar a satului Urișor din 1 156 locuitori și că din totalul de 3 322 de locuitori ai comunei 1054 sînt membri ai cooperativei agricole de producție, 120 muncitori la C.F.R. și Ia întreprinderile din Dej și 63 funcționari. Restul populației este constituit, în majoritate de copii. Elevii au arătat apoi că cooperativa agricolă de producție dispune de 1 020 ha teren arabil însămînțat cu grîu, porumb, sfeclă de zahăr, floarea-soa- relui. De asemenea, cooperativa are 53 ha ocupate cu alte culturi, 120 ha livezi, o vie de 18 ha, 260 ha pășune, o seră cu suprafața de 130 m2 și două sere de tip olandez, de cîte 100 m2, în care se cultivă salată, roșii, ridichi, castraveți, gulii și altele. S-au prezentat și date referitoare la animalele cooperativei — 486 bovine, 516 porci, 1 472 oi și 792 miei, 1 790 găini, 295 rațe și 50 familii de albine — și s-a precizat că aceasta dispune de 3 camioane și de 80 de atelaje. S-a arătat apoi dinamica creșterii producției cooperativei, ca și dinamica creșterii veniturilor ei. S-au prezentat și date cu privire la creșterea veniturilor individuale ale locuitorilor, la numărul tot mai mare de case noi ridicate în ultimii ani, la construirea clădirilor destinate scopurilor culturale și sanitare, la înmulțirea mijloacelor personale de locomoție —- biciclete, motorete, motociclete.în continuare s-a vorbit despre solurile existente în comună — sol nisipos în lunca Someșului, argilă pe dealuri, sol brun de pădure podzolit și sol brun de pădure — ca și de influența pe care o au acestea asupra florei spontane și asupra faunei. S-au trecut pe schiță, alături de indicațiile cu privire la sol, denumirile plantelor și animalelor de pe solul respectiv. Pentru lunca Someșului s-au notat șapte specii de plante — printre care trifoiul alb, trifoiul roșu, salcia și arinul — și 12 specii de animale (broaște, șopîrle, codobatura albă, cîrtița, prepelița și altele), pentru terenurile deschise de pe Copăcele, Coastele, Vîlcele și pe Măgura peste 20 de specii de plante și peste 10 specii de animale, iar în păduri 10 specii de plante și 9 specii de animale.Au fost prezentate de asemenea o serie de date privind altitudinea satului, cota cea mai înaltă din împrejurimi, precipitațiile, elementele geomorfice, precum și date despre probleme ca lupta împotriva eroziunii, utilizarea unei metode speciale de arat pentru împiedicarea extinderii eroziunii etc.Excursia cu caracter de anchetă științifică a stimulat capacitățile de activitate independentă și de orientare în condiții practice ale elevilor. Seriozitatea sarcinilor încredințate, faptul că un număr mare de oameni maturi cu care au luat legătură i-au tratat ca pe niște adevărați „cercetători" i-au determinat pe elevi să desfășoare o activitate serioasă pentru obținerea unor date cit mai judicioase A dat rezultate pozitive și faptul că elevii au avut de studiat, într-un cadru unitar, probleme din domenii diferite, ceea ce le-a demonstrat întrepătrunderea acestora. Datele culese în timpul excursiei ca și plantele adu. nate au fost deosebit de utile în cursul recapitulărilor la științe naturale, geografie etc. De asemenea, relevînd unele deficiențe existente în pregătirea elevilor, excursia a permis luarea unor măsuri care să-i ajute în folosirea corectă a determinatorului de plante, în aplicarea practică a cunoștințelor de geografie etc.Toate rezultatele au confirmat faptul că asemenea excursii cu caracter de anchetă științifică oferă elevilor posibilitatea să cunoască fenomenele naturale, economice și sociale în strînsa lor conexiune, îi ajută să devină buni observatori, să ia hotărîri și să acționeze concret pentru aducerea la îndeplinire a unor sarcini stabilite, contribuind la buna lor pregătire pentru viață.Prof. ALEXANDRU IANOSSY Școala medie nr. 2, Dej

Aplicațiile și problemele 
care duc la determinarea 
unui loc geometric ocupă 
un loc important în lecțiile 
de geometrie plană. De a- 
ceea, este necesar să se a- 
corde studiului lor toată 
însemnătatea cuvenită.

După cum se știe, solu
ționarea unei probleme de 
loe geometric este în gene
ral dificilă deoarece nece
sită, pe lingă cunoștințe te
meinice de geometrie, și o 
anumită inventivitate și 
perspicacitate. în afară în
să de particularitățile de 
rezolvare a fiecărei proble
me în parte, rezolvarea tu
turor problemelor de acest 
tip conține și un aspect ge
neral : soluționarea este 
realizată numai după ce 
s-a demonstrat fie că toate 
punctele care satisfac pro^ 
prietatea dată constituie o 
figură geometrică (F) bine 
determinată și că toate 
punctele figurii se bucură 
de proprietatea dată (cu 
alte cuvinte, se demons
trează o teoremă și reci' 
proca ei) fie că punctele u- 
nei figuri se bucură de 
proprietatea dată și că 
punctele care nu aparțin fi
gurii (F) nu se bueură de 
proprietatea dată (adică 
este vorba de a demonstra 
o teoremă și contrara ei).

Iată, de exemplu, cum se 
poate folosi conceptul dc 
mulțime și terminologia 
respectivă în legătură cu 
aspectul general al rezol
vării problemelor de loc 
geometric.

„Locul geometric al punc
telor pentru care raportul 
distanțelor la două puncte 
fixe este constant" (manua
lul de geometrie pentru 
clasa a IX-a, ed. 1964). Vom 
preciza că elementele mul
țimii (L), punctele M din 
plan, care au proprietatea 
că raportul distanțelor lor 
la două puncte fixe, pune- 
tele A și B, este constant, 
constituie o figură a cărei 
formă nu se poate cunoaște 
de la început. Provizoriu 
se figurează mulțimea (L) 
de puncte din plan sub o 
formă oarecare, de exem
plu ca în desenul alăturat.

Putem spune apoi, ținînd 
seama de definiția incluziu
nii, că mulțimea (L) este 
inclusă în mulțimea <r) 
[(L)C(r)]. Rezultă deci că 
punctele mulțimii (L) nu 
sînt dispuse ca în desenul 
inițial, ci pe cercul (F) și, 
deci, că desentil trebuie să 
fie eorectat. Vom face acest 
lucru fără însă a fi totuși 
în măsură să construim un 
desen definitiv (fig. 2).

Vcm demonstra apoi că 
orice punct al mulțimii (!') 
este și un punct al mulțimii 
(L). Pe scurt: Mg (F) => 
Me(L), adică

Arătînd în continuare e- 
levilor că din cele două in
cluziuni rezultă, conform 
definiției egalității a două 
mulțimi, că (L) = (F) vom 
trage concluzia că este cer
cul de diametru DD’. Acum 
se poate construi desenul 
definitiv (fig. 3).

Subliniem că punctele M 
ale mulțimii (L) aparțin și 
mulțimii (F), mulțime ale 
cărei puncte constituie cer
cul dc diametru DD’ dacă 
raportul este diferit de —1, 
0 și 1 (D și D’ sînt conju
gate armonic cu punctele 
A și B). Pe scurt aceasta 
înseamnă că punctele care 
aparțin mulțimii (L) apar
țin și mulțimii (F). Vom 
scrie deci că : (L) =>
Mg(F), adică MG (L) im
plică ME(P).

Prezentarea temelor de 
loc geometric cu utilizarea 
noțiunilor și terminologiei 
din teoria mulțimilor fa. 
ce ca predarea să fie mai 
clară și mai atractivă, lu
cru dovedit de interesul 
manifestat de elevi în tim
pul expunerii ca și de re
zultatele obținute la veri
ficarea cunoștințelor. O da
tă demonstrată teorema 
M6 (L) =>M. e (F), elevii 
(ajutați și de desen) au făcut 
observația că nu mai există 
puncte M ale mulțimii (L) 
care să nu aparțină și cer
cului (D. Se poate stabili 
astfel cu ușurință echiva
lența între teorema mențio
nată și contrara reciprocei 
acesteia : „Dacă M nu a- 
parține mulțimii (F) (cercu
lui (F)), atunci M nu apar
ține mulțimii (L) (punctele 
M n-au proprietatea dată).

Semnalez faptul că sem
nele implicației logice — și 
în general scrierea simboli
că, departe de a-i speria 
pe elevi, stîrnesc — bineîn
țeles dacă sînt introduse 
treptat șl ca o scriere pre
scurtată a vorbirii — inte
resul acestora și Ie dau sa
tisfacția de a-și fi însușit 
unele cunoștințe noi. asu
pra modului de lucru în 
matematîcile superioare.

GHEORGSE BELCIN metodist principal în Jvîlnisterul învățămîntului
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Studiul
vocabularuluiNoua programă de limba romînă pentru clasele V—VIII tratează în mod inegal problema vocabularului. Această problemă, care apare încă de la clasa a IV-a — unde se prevăd patru ore pentru predarea noțiunilor „familie de cuvinte" și „cuvinte compuse" și pentru exerciții de îmbogățire a vocabularului — dispare în mod nejustificat la unele clase următoare sau dispune de un număr redus de ore, de parcă vocabularul devine o chestiune de tot mai mică importanță pe măsură ce elevii trec dintr-o clasă în alta.Astfel, programa clasei a V-a nu include de loc această temă. Programa clasei a Vl-a prevede pentru vocabular o singură oră, aducînd ca element nou definirea noțiunii de vocabular (lexic) al limbii și observația că familia de cuvinte se formează nu numai de la verbe, ci și de la adjective și substantive. Aceasta se ilustrează prin exemple extrem de simple pentru vîrsta respectivă (de la verbul „a învăța", de la adjectivul „mare", de la substantivul „copil"). E- levilor li se cere să formeze familii de cuvinte și să alcătuiască propoziții și fraze cu derivatele unor cuvinte extrem de frecvente, intrate de mult în vocabularul lor activ. Deci, în afară de lămurirea noțiunii de familie de cuvinte, nu se realizează mai nimic în domeniul îmbogățirii vocabularului elevilor.Din programa clasei a Vil-a problema vocabularului dispare din nou, pentru a reapărea la clasa a VIII-a, unde se prevede studierea următoarelor cunoștința; noțiunea de îmbogățire a vocabularului prin derivare, •compunere, schimbarea categoriei gramaticale și prin mijloace externe, familia de cuvinte și sensul cuvintelor — sinonime, omonime, antonime.Observăm că, pe cînd problema substantivelor compuse și a ortografierii lor apare la morfologie în clasa a Vil-a, problema compunerii cuvintelor a- pare la vocabular de abia în clasa a .VIII-a. Aceeași neconcordanță și pentru neologisme ; ele se predau la lectura literară în clasa a Vil-a și apar ca probleme de vocabular de abia în clasa a VIII-a.Credem că studiul vo

cabularului trebuie să se bucure de atenția cuvenită în programa fiecărei clase, lărgindu-se concentric de la an la an pînă în clasa a VIII-a, cînd noțiunea ar trebui definită în totalitatea notelor ei de conținut. De asemenea, socotim necesare, pentru dezvoltarea exprimării e- levilor, exerciții variate în orele de lectură literară. Desfășurate în cadrul unor activități independente, exercițiile ar urma să se complice treptat, alcătuind un adevărat sistem.în cadrul acestui sistem un rol de frunte ar trebui să revină compunerilor. în prezent programa acordă un număr mai mare de ore pentru compuneri decît în anii tre- cuți — desigur, în scopul creșterii posibilităților de exprimare ale elevilor. în practică, însă, se observă că mulți profesori folosesc orele respective doar pentru a asigura însușirea cunoștințelor cu privire la planul fiecărui tip de compunere, ocupîn- du-se prea puțin de celelalte probleme. în parte aceasta se datorește și programei care, prevă- zînd în medie cîte două ore pentru fiecare tip de compunere predat în clasa respectivă, nu creeaza suficiente posibilități pentru efectuarea unor compuneri creatoare libere. De obicei în prima oră se predau cunoștințe despre tipul compunerii, despre alcătuirea planului ei și eventual se alcătuiește oral compunerea. La ora următoare se corectează compunerile realizate acasă de elevi pe baza planului dat. De cele mai multe ori este vorba de rezumate care transcriu dezvoltat planul redactat pe tablă. Nu se vădește decît în mică măsură grijă pentru înarmarea elevilor cu un vocabular bogat, cu priceperea de a-și exprima variat și nuanțat ideile, impresiile.Este necesară o mai mare atenție pentru vocabular și la orele de lectură literară propriu-zisă, unde în prezent preocuparea pentru acest aspect se reduce adesea la obișnuita întrebare stereotipă de la sfîrșitul citirii fiecărui fragment: „Ce cuvinte nu cunoașteți ?“ în practică, acestei întrebări îi urmează de cele mai multe ori explicarea cuvintelor respective, cu totul desprinsă de context. Or, în cadrul orelor de

lectură literară se pot realiza numeroase exerciții de dezvoltare a exprimării, legate atît de lexicul textului studiat, de expresiile figurate pe care le cuprinde acesta cît și de noțiunile de teorie literară însușite.în etapa verificării, de pildă, asemenea exerciții, desfășurate sub forma u- nor activități independente, pot înlocui cu succes activitatea frontală cu clasa axată pe conversație, care nu reușește să activizeze decît un număr redus de elevi. Se poate cere astfel elevilor să construiască propoziții în care să includă elemente ale lexicului din textul studiat, expresii metaforice etc. Sînt valoroase, de asemenea, exercițiile de completare a unor texte cu cuvinte și expresii desprinse din textul studiat, exercițiile de găsire a sinonimelor, antonimelor, expresiilor sinonimice sau antonimice. Deosebit de indicată este alcătuirea unor mici compuneri libere care să aibă la bază perceperea aspectelor variate și nuanțate ale realității, cu titluri ca : „Un apus de soare", „Orașul văzut noaptea de la fereastra casei mele", „Primii fulgi de zăpadă", „Pe peronul gării" etc.In clasa a VTH-a se poate organiza, pentru îmbogățirea exprimării e- levilor, analiza integrală a unui text (din manual sau propus), în cadrul căreia să se îmbine într-un tot unitar valorificarea cunoștințelor de teorie literară, fonetică, gramatică și vocabular.Organizarea unor activități independente variate, care se complică treptat și se încheie, în clasă a VIII-a, cu analiza integrală a textului necesită o grijă deosebită pentru alegerea exercițiilor în concordanță cu specificul textului literar studiat și, uneori, modificarea structurii obișnuite a lecției de lectură literară. S-ar putea folosi, pentru o mai bună organizare a muncii, fișe individuale care să fixeze conținutul sarcinilor didactice pentru elevi, astfel îneît să se asigure diferențierea procesului de predare în funcție de nivelul pregătirii fiecărui elev și, în același timp, să se folosească cît mai deplin ora de curs.
Lector univ.

VIORICA FĂRCAȘHJ

Studiu, fonetic cu ajutorul magnetofonului

Metodica folosirii mijloacelor audio-vizuale

Pregătire, organizareReprezentînd un capitol distinct, cu regulile, tehnica, metodele și posibilitățile sale, organizarea muncii în vederea folosirii mijloacelor audio-vizuale trebuie desfășurată cu multă atenție.înainte de toate profesorii trebuie să aibă un inventar precis al întregii aparaturi de proiecție și sonorizare de care dispune școala și să verifice aparatura respectivă, remediind, dacă este cazul, lipsurile tehnice. Este necesar, de asemenea, să fie inventariate toate materialele de proiecție, discurile și benzile de magnetofon, să se cerceteze cataloagele de dia- filme și filme pentru învățămînt, apărute recent, precum și cataloagele de discuri.Etapa următoare o constituie organizarea clasei. Unele amenajări cu caracter permanent, făcute în prealabil, vor per- sau picupului singura măsură de organizarea unei lecții însoțite de mijloace audio-vizuale.Dacă în cazul utilizării magnetofonului sau picupului, singura măsură de organizare constă în a asigura Ia peretele frontal de lingă catedră o priză pentru conectarea la rețea a aparatelor menționate — o bună proiecție este legată nu numai de calitățile constructive ale aparatului, ci și de alte elemente importante.Aparatele de proiecție de putere medie folosite în școlile noastre cer să se realizeze un camuflaj cît mai complet. în funcție de dimensiunile și orientarea ferestrelor, se pot folosi în acest scop foi de carton prinse pe partea dinspre exterior a geamurilor interioare, placaj sau perdele din materiale textile dense (pînză neagră pusă în două, doc etc.). Ramele de lemn prinse pe perete în jurul ferestrei (pentru a împiedica pătrunderea luminii pe la marginea perdelelor) asigură unul din cele mai bune camuflaje.în afară de priza de lîngă catedră este bine să se poată instala o priză în fundul clasei, pentru ca aparatul de proiecție să se poată conecta la rețea cu ușurință.Ecranele utilizate în școală pot fi fixe (în acest caz chiar o parte din peretele clasei servește drept ecran) sau mobile. Ecranele mobile sînt montate fie pe un cadru de lemn dreptunghiular, fie numai pe doi suporți — unul sus și altul jos. A- ceștia din urmă se pot rula și astfel se transportă foarte ușor. Există și rame pliante, care țin ecranul întins, iar după folosire permit rularea lui.Ecranul va fi astfel amplasat îneît să asigure o vizibilitate bună din orice punct al clasei, fără să solicite schimbarea elevilor de la locurile lor, pentru a nu se produce perturbații și a nu se irosi timp înainte și după proiecție. Așezarea ecranului într-un anumit loc depinde atît de forma sălii de clasă cît și de proprietățile sale constructive. Există ecrane care au o putere de reflexie sub un unghi mare (40—50° față de dreapta ce unește obiectivul aparatului de proiecție cu centrul ecranului). Acestea sînt așa-numitele ecrane mate, indicate pentru sălile de formă aproximativ pătrată. Ele oferă posibilități de vizionare bună chiar și pentru elevii așezați în părțile laterale ale clasei și pot fi așezate fie pe peretele frontal, fie într-un colț.Cînd este vorba de a transforma o parte din perete în ecran, trebuie ținut seama de faptul că peretele dat cu humă este mai puțin potrivit decît cel dat cu var. Este bine ca porțiunea afectată ecranului să fie înconjurată cu un chenar de culoare neagră, lat de cîțiva centimetri, nu numai pentru a permite distincția față de restul peretelui, dar și pentru a asigura absorbția razelor de lumină marginale, supărătoare altfel. Pentru ca ecranul să nu crape și să nu se desprindă de perete se introduce în var un liant pe bază de proteină care poate fi pur și simplu o cantitate mică de lapte sau albuș de ou.Un ecran din aceeași categorie, dar cu putere de reflexie mai mare, poate fi construit în modul următor : se gipsează mai întîi suprafața afectată, după care se întinde peste ea o soluție de sulfat de bariu cu liant. Dă, de asemenea, rezultate bune ecranul difuz, construit din pînză albită sau șifon dens, întins pe o ramă dreptunghiulară de lemn lată de cîțiva centimetri. Pînză se întinde udă, iar marginile ei sînt trecute în spatele ramei, unde se prind bine în cuișoare. O altă ramă de aceleași dimensiuni cu prima, cea pe care este prinsă pînză (poate fi însă mai îngustă

și vopsită în negru) se fixează peste prima, prinzînd pînză la mijloc.Se pot folosi și ecrane direcționale. Mai luminoase, reflectînd mai multă lumină decît cele descrise pînă acum, ele au însă dezavantajul că unghiul sub care pot fi privite în condiții bune este de abia de cca. 20°. Din această cauză, privite de pe părțile laterale ele nu oferă condiții bune de vizibilitate. De aceea, ecranele direcționale sînt indicate în săli lungi și pot fi plasate numai pe peretele frontal.Din această categorie fac parte, de exemplu, ecranele metalizate, care se pot construi destul de ușor. După gipsarea suprafeței de perete pe care urmează să se aplice, se acoperă suprafața respectivă cu alb de aluminiu (sau bronz de aluminiu) diluat. Pentru a fi uniformă, acoperirea se realizează prin suflare, folosin- du-se o pompă de uz casnic. în același mod se procedează cînd se folosește un suport de pînză sau de material plastic. Dacă ecranul este însă pliant, cu timpul suprafața metalizată se desprinde și cade, astfel că metoda este indicată numai la ecrane pe rame fixe sau prinse pe perete. In sfîrșit, se pot folosi și ecrane gata confecționate.Este important să se stabilească, la fiecare ecran, și dimensiunile cele mai potrivite care să nu împiedice buna observație a imaginilor proiectate. în acest scop, înainte de a trece la construirea lor trebuie să se facă o serie de încercări (a- cestea vor viza și o iluminare suficient de puternică, pentru ca imaginea să poată fi văzută clar).în general (fără a constitui o regulă precisă) pentru aparatul de proiecție T 16, ca și pentru cea mai mare parte a aparatelor de proiecție statică, baza ecranului se fixează cam la o șesime sau o cincime din distanța aparat de proiecție — ecran, iar înălțimea la 2/3 din bază. Pentru a se putea urmări comod proiecția din bănci, ecranul trebuie astfel plasat îneît latura de jos să se afle la o înălțime de 1,2—1,5 m de la podea. Distanța dintre ecran și primul rînd de elevi trebuie să fie de cca. 1,5—2 ori cît lungimea ecranului.Mai puțin utilizată în școlile noastre dar convenabilă în multe împrejurări este retroproiecția — proiecția din spatele ecranului. Este evident că, dată fiind distanța mică dintre proiector și ecran, suprafața luminată este mică și deci ecranul va fi doar puțin mai mare decît un ecran de televizor (cca. 150X120 cm), dar suficient pentru ca imaginile să poată fi văzute în condiții mulțumitoare de o clasă cu un număr mai mic de elevi. Distanța aceasta mică are avantajele ei; sursa de lumină fiind aproape, ecranul este puternic luminat, ceea ce face posibilă o proiecție cu camuflaj redus. Acest fapt îngăduie elevilor să-și poată lua notițe chiar în timpul proiecției. Plasarea acestui dispozitiv în fața clasei face însă ca respectarea regulilor privitoare la distanța dintre ecran și primul rînd de bănci să fie destul de dificilă. Pentru a remedia acest neajuns se intercalează între aparat și ecran o oglindă plană. Razele de lumină ale proiectorului (așezat de astă dată în poziție verticală) se reflectă din oglindă pe ecranul care este format fie din geam mat, fie — cu rezultate mai bune — din pînză albită.Nu este rău ca unul sau doi elevi din fiecare clasă să fie inițiați în cunoașterea și mînuirea aparatelor de proiecție. Acest lucru dă profesorului o mai mare libertate de mișcare, el putînd părăsi aparatul, și putîndu-se apropia de ecran pentru a indica chiar pe imagine, ea la hartă, elementele mai importante.Folosirea proiecțiilor impune și o serie de măsuri pentru respectarea condițiilor igienice. în primul rînd este necesară aerisirea clasei înainte și imediat după proiecție, ceea ce va duce Ia purificarea aerului, contribuind la înlăturarea oboselii elevilor.Rezultă, din toate cele spuse mai sus, că organizarea clasei pentru proiecție nu constituie un lucru prea dificil. Amenajarea în acest fel a unui număr mai mare de săli de clasă ar permite utilizarea mijloacelor audio-vizuale în mai multe clase, de către mai mulți profesori, ceea ce ar constitui un pas însemnat spre generalizarea folosirii lor în școală.
G. CRISTEA
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O sancțiune
o-rfsi urmările a

Ședința consiliului pedagogic a 
început de aproape două ore, dar 
nu s-a ajuns încă la o hotărâre. 
Se discută cazul lui Victor, elev 
în clasa a Xl-a.

Părerile sînt împărțite. Unii so
cotesc că trebuie exmatriculat, 
argumentîndu-și părerea cu nu
meroase fapte care dovedesc com
portarea lui nedisciplinată. Alții 
— cei mai mulți — Sînt însă îm
potriva acestei sancțiuni. E ade
vărat, Victor a constituit și con
stituie nu numai pentru clasa sa, 
dar pentru toată școala, o pro
blemă. Nu poate nimeni tăgădui 
că este nedisciplinat, că a comis 
abateri de la regulamentul șco
lar Faptele prezentate consiliu
lui pedagogie de partizanii exma
triculării, faptele consemnate 
lună de lună, an de an în jurnalele de clasă, nu pot fi tăgăduite. 
Victor tulbură orele, răspunde o- 
braznic, chiulește. Acum, de cu- 
rînd, s-a bătut într-o recreație 
cu niște colegi. Toate aceste a- 
bateri cer o sancțiune aspră. Este 
însă exmatricularea ce mai justă, 
cea mai potrivită ? Nu se mai 
poate face nimic altceva pentru a-l îndrepta pe Victor ? Iată în
trebări care trebuie bine cumpă
nite, căci este vorba de situația 
unui tînăr care se află în pragul 
pășirii în viață și de hotărârea 
pedagogilor, de modul cum îl vor 
trata aceștia depinde in mare 
măsură pe ce drum va apuca ei- 
Printre cei 50 de pedagogi ai șco
lii medii „Mihail Eminescu“ din Capitală, adunați î» jurul mesei, unii cu zeci de ani de experiență, 
alții abia la începuiul muncii de 
educatori, se strecoară îndoiala.

— Oare îl cunoaștem îndea
juns pe elevul acesta, ne-am a- 
apropiat sincer de el ? Eu, măr
turisește profesoara de istorie.

n-am stat niciodată de vorbă cu 
el mei îndeaproape, deși mi-a fă
cut și mie destule necazuri.

— Totuși, intervine indignat un alt profesor, Victor este un elev 
recalcitrant. Nu cred că acum, in 
ultimul an de școală, il mai pu- tem IHGFCUTG.

— Eu sînt convinsă că da — tși afirmă cu hotă-rîre convinge
rea profesoara de socialism știin
țific, tovarășa Aurelia Stroe, care 
s-a opus de la început exmatri
culării. Am încredere în primul 
rină — continuă ea — în forța 
colectivului nostru, iar în al doi
lea rînd chiar în elev. Nu cred de 
loc că el este incorijibil. Și apoi, 
sint de părere că și noi înșine am 
greșit în ce îl privește. Ne-am o- 
bișnuit de la început, din clasa a 
VlII-a, să-l etichetăm drept nedisciplinat și l-am lăsat să ajun
gă așa pînă în clasa a Xl-a. Iar 
acum, cînd se află la sfirșitul a- 
nilor de studii, depunem armele.

Au luat cuvîntul și alți profe
sori în sprijinul acestei păreri. 
Pînă la urmă, răspunderea de e- 
dusator a triumfat. Victor nu a 
fost exmatriculat. Consiliul - pedagogic a hotărît să-l sancțio- «eze cu mutarea disciplinară în
tr-o clasă paralelă și anume, la 
cererea tovarășei Stroe în clasa 
a Xl-a ,fB“, a cărei dirigintă este 
chiar ea.Ci îd a anunțat elevilor ei că tor avea un coleg nou — de alt
fel bine cunoscut de aceștia — s-au stîrnit proteste:

— Tovarășe dirigintă, dar este cel mai r.edisciplinat elev. De ce 
să rină tocmai în clasa noastră ?

— Din cauza lui n-o să mai 
fim acum fruntași pe școală la 
disciplină.

Diriginta i-a ascultat pe toți, 
cu răbdare și îngăduință. Iși a- 
părau cu strășnicie cuceririle do
bândite, onoarea clasei. Nu voiau 
nici în ruptul capului să și-o 
piardă, nici măcar s-o păteze. E 
bine. Tocmai pentru acest motiv 
— gindea diriginta — după ce vor 
înțelege că e bine să-l primească, se vor strqdui Să-l îndrepte pe noul venit, să-l apropie de ei. 
Le-a explicat apoi că Victor a 
fost pe cale de a fi exmatriculat, 
că ea a dorit să vină în clasa lor 
tocmai pentru că aici era sigură 
eă se putea- schimba.

De cfteva săptămîni elevii clasei a XI-a ,,B“ îl au drept coleg 
pe Victor. Stă în banca a treia 
de lingă fereastră, alături de Mir
cea, unul dintre cei mai buni 
elevi ai clasei. Așa cum s-au în
țeles cu diriginta, l-au primit de 
la început cu prietenie, cu căl- 
dură, ca să nu se simtă străin în 
mijlocul lor. Totuși, dincolo de at
mosfera de prietenie care a fost 
creată în jurul său, diriginta, pro- 
fesorii, colectivul clasei vegheau 
cu atenție, cu grijă asupra lui.

Intr-o zi, la sfirșitul orelor de 
curs, cînd elevii se pregăteau să 
plece spre casă, diriginta l-a cău
tat cu ochii pe Victor și a por
nit-o așa, „întâmplător", pe același drum cu el. Coborau spre 
piața Unirii. Cîtva timp n-au 
prea vorbit. Apoi deodată Victor 
a ridicat ochii lui mari, negri și 
copilăroși spre ea și a rostit ro- 
șindu-se foc :

— Tovarășă dirigintă, vă pur- 
tați așa de frumos cu mine de 
parcă... zău, mi-e tare rușine de 
tot ce am făcut...

Diriginta l-a privit, i-a zîmbit și i-a spus luîndu-l prietenește 
după umăr.

— Ți se pare, Victor. Mă port 
la fel cu toți colegii tăi.

N-ar fi vrut să-nceapă discuția 
cu aceste probleme, pentru ca 
băiatul să nu creadă că special 
pentru asta îl însoțise. Acum, c-a 
început el...

De cîteva minute Victor vor
bește și vorbește. Parcă vrea să 
spună tot ce n-a spus nimănui 
pînă acum, tot ce nu l-a întrebat 
pînă acum nimeni. Și e uimitor 
de sincer. Printre altele îi mărtu
risește dirigintei că e foarte in- 

fluențabil. E deajunș să-i suge
reze cineva o idee și, fără să gîn- 
dească dacă-i bună sau rea, o pune în aplicare.

— Ai prieteni, Victor ?
— Prieteni ? Nu știu, nu știu 

dacă sînt chiar prieteni. Eu i-am 
crezut așa, dar...

— De asta te-ai bătut cu ei?
— Nu, nu de asta. De bătaie, 

vă spun drept, îmi pare rău, a 
fost un lucru urît. Dar n-am. avut 
încotro. Spuneau că nu sînt în 
stare să-mi apăr părerile — era 
o discuție aprinsă. Și atunci am 
sărit să mi le apăr.

— Poate ai să-ți găsești acum, 
în clasa noastră, prieteni adevă- 
rați.

— Poate. Sînt mulți băieți 
care-mi plac. Mai ales Mircea și 
Viorel. Așa prieteni aș vrea 
să am.

Au vorbit apoi despre învăță
tură, despre proiecte de viitor. 
Lui Victor îl place mult geologia. 
Ar colinda tot timpul munții, e nelipsit din excursii. Ar vrea să 
devină inginer geolog. E adevă
rat, n-a stat prea strălucit cu în
vățătura. Din clasa a Xl-a „F“ 
a venit cu o situație destul de 
slabă. Aici însă, în noul colectiv 
este ajutat mult. Profesorul de 
fizică, la care are note mai mici 
a și început cu el consultațiile. 
Merge la consultații și la mate
matică și la chimie.

In fața unui bloc, la intrarea „B"“, Victor s-a oprit.
— Aici stau, la etajul III.
Diriginta știa. Doar îi vizitase 

familia și înalte de a-l primi in 
clasa ei și după aceea. Stătuse 
îndelung de vorbă și cu tatăl și cu mama lui. Oameni cumsecade, 
serioși, care însă o vreme, din 
lipsă de timp, nu s-au prea ocu
pat de băiat. Acum s-au hotărît 
să-și supravegheze mai mult co
pilul.

Și-au dat mina și s-au despăr
țit ca buni prieteni. Discuția acea
sta a întărit mai mhlt convinge
rea dirigintei că Victor poate fi 
schimbat.

...Oră de dirigenție. Se discută 
despre necesitatea disciplinei în 
muncă. O temă interesantă, anu
me aleasă pentru elevii clasei a 
Xl-a, a căror activitate în acea
stă perioadă de pregătire a exa
menului de maturitate se bazează 
în mare parte pe studiu indivi
dual. Pe un studiu disciplinat, 
minuțios organizat. Se înscriu 
mulți la cuvînt. Discută cu matu
ritate, cu seriozitate despre mun
ca lor, a colegilor lor. Ia cuvîntul 
firește și Victor. Se vede din ce 
spune că s-a pregătit pentru ora 
aceasta, că s-a gîndit mult la ceea 
ce va spune. Diriginta, colegii, îl 
ascultă ateriți, cu interes. S-a 
schimbat mult în cele trei săptă
mîni de cînd a venit în mijlocul 
lor. Cu ce spirit autocritic iși a- nalizează vechea sa comportare, 
vechiul său sistem de muncă. Are 
de gînd să se pună serios pe treabă.

...Au trecut aproape trei săptă
mîni din trimestrul al doilea. 
Este recreația mare. Cancelaria e 
plină de profesori. Discuțiile, ca 
de obicei, se referă la lecții, la 
elevi. La un moment dat cineva, 
profesorul de romînă parcă, ex
clamă cu vădită satisfacție :

— Victor m-a uimit pur și sim
plu astăzi. A dat niște răspun
suri...

Și deodată, așa cum s-a în- 
tîmplat cu două luni și mai bine 
în urmă, la ședința consiliului 
pedagogic, discuția se învîrtește 
iarăși în jurul lui Victor.

— E de nerecunoscut I
— Ce progrese a făcut numai in 

două luni!
La capătul mesei, diriginta Au

relia Stroe ascultă. Este cea mai 
mândră, cea mai mulțumită, cea 
mai fericită dintre toți. Munca 
pe care o desfășurat-o ajutată de 
profesori ca și de colectivul ei de 
elevi a dat roadele în care cre
zuse, pe care le așteptase.

EVA MIRON

Exemplul
educatorului

Clopoțelul a chemat pe elevi la ore, dar pe culoarul de la parter al Școlii generale de 8 ani nr. 62 din Capitală e încă un mare du-te — vino. Ușile se deschid și se închid cu zgomot, iar elevii ies și intră în clase, cel mai adesea fugărindu-se și vo- ciferînd.— Ce oră aveți acum ? întreb pe cîțiva care au ieșit — pentru a nu știu Cîta oară — din clasa a VUI-a C.— Fizica.— Cu cine ?— Cu tovarășul Verman.— Dar pentru ce nu stați în clasă ? A sunat de mai bine de 10 minute.— Tovarășul profesor n-a intrat la oră — se justifică pe un ton firesc un elev scund, cu o- chii neastîmpărați, în timp ce, cu piciorul drept, lovește un rest din nuca spartă de cineva cu cîteva minute înainte exact în ușa clasei.— Uite-1 că vine ! — se aude o voce ascuțită.Elevii întorc capul, dar cu- rînd se liniștesc. Pe cît se vede, profesorul de fizică încă nu e decis să intre la lecție ; s-a o- prit îngîndurat din mers și a luat altă direcție.Din sala vecină — pe care scrie clasa a Vil-a „A" — se aud rîsete în avalanșă. Un grup de școlari se amuză, copios în colțul din fundul încăperii.— Ce faceți ? Nu aveți ore ?— Avem și nu avem.— Cum adică ?— Să vedeți : am avea lucrări practice. De la douăsprezece la două.— Și ? Acum este ora două fără un sfert.— Tovarășul profesor ne-a lăsat liberi mai devreme. Cei mai mulți din colegii noștri au plecat acasă.— Atunci de ce vă mai pierdeți vremea ? De ce nu plecați și voi acasă ?— Noi locuim mai departe.- Și?— Și nu mai avem timp să ne întoarcem la ora de engleză, începe la trei și jumătate.— La trei și jumătate ?— Da. Așa e pusă în orar —- întărește un elev, intuindu-mi nedumerirea.— Numai de nu ar aștepta degeaba ora de engleză — spune cineva. Pentru că, acolo, la clasa a VIII-a A, tot engleză au, dar profesoara n-a venit încă la cursuri. Și dacă n-a venit pînă acuma...în cancelarie ne adresăm directorului, acum sosit la școală de la o ședință.— Tovarășa Maria Ionescu ? ne spune. Nu vine astăzi.— Și n-o înlocuiește nimeni la clasă ?Directorul recunoaște cu jumătate de gură, că nu s-au luat măsuri pentru acoperirea ore

lor de la care va lipsi profesoara de engleză.Toate cele la care ne-am referit s-au petrecut pe un singur coridor din clădirea Școlii ge ' y rale de 8 ani nr. 62. La ora în care activitatea se cerea să fie în toi...Bineînțeles, întrebat de ce a întîrziat la oră, un profesor poate aduce de fiecare dată o explicație : „Am fost reținut de un coleg11, „Nu a venit autobuzul", „Nu am putut repara aparatul de proiecție de care tocmai a- veam nevoie". Dar se știe că din indiferent ce motiv s-ar produce întîrzierea, ea înseamnă minute în minus de activitate organizată cu clasa. Și, deci, mai puțină zăbavă asupra răspunsurilor elevilor, mai'puțină insistență în clarificarea problemelor dificile, în comunicarea noilor cunoștințe, în fixarea lor și ce! mai adesea renunțarea la explicațiile necesare asupra temei de lucrat acasă.Și nu numai aceasta. Căci ce pot face elevii în timpul cît profesorul lipsește ? Dacă unii citesc, alții, așa cum am văzut, găsesc ocupații care tulbură liniștea în toată clasa.Nu o dată se:întîmplă ca gă- șlnd gălăgie cînd intră la oră, profesorul șă se și supere pe e- levi pentru indisciplina lor, să-i certe și să-i admonesteze. De fapt, cu ce autoritate morală ? Doar singur este vinovat și încă pentru uh păcat mai mare: lipsa de la datorie.Dar peste asemenea situații se trece în unele școli foarte ușor. Nimeni nu se neliniștește cînd a trecut fie și numai un minut de cînd a sunat, iar profesorii continuă să discute liniștiți între ei, ca și cînd nimic nu s-ar fi petrecut.Și nu e de mirare că într-o a- semenea școlă, într-o singură zi, pe un singur culoar poți găsi scene ca acelea arătate.Nu departe de școala despre care este vorba, se află o alta tot de 8 ani. Școala nr. 58. V-aș recomanda să cunoașteți, de exemplu, pe elevii clasei a IlI-a ai a- cestei școli, la care predă, din clasa I, tînăra învățătoare Elisa- beta Gheorghiu. Ce vă va izbi de la început în acest colectiv de școlari mici ? Atmosfera serioasă de lucru, ținuta îngrijită a elevilor, modul corect și frumos în care se exprimă cei mai mulți din ei. Simți cu certitudine că acest colectiv a fost îndrumat, format de o persoană exigentă cu sine însăși, cu un pronunțat simț al datoriei. Și dacă o cunoști și pe învățătoarea clasei, vezi cît de bine s-a reflectat în jurul ei, în colectivul ei de elevi comportarea sa, ținuta îngrijită, modul ei de a munci și de a-și face datoria.Firește. Este vorba de puterea exemplului celui care educă.
ILEANA MABEȘ
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în secția pentru copii o Bibliotecii regionale din Pitești

„Metodica instruirii practice a elevilor strungari-metal"

•Răspundemla întrebările cititorilor
Un grup de cititori din Bucu

rești ne întreabă dacă este bună indicația pe care au primit-o directorii de școli din Capitală de a ține, pe lînjă caietul cu observații la lecții, și un registru în care să consemneze rezumativ acesțe^observații.
RĂSPUNS: Regulamentul șco

lilor de cultură generală preve- 
printre documentele de evi

dență a activității școlare și „re
gistrul cu observațiile directoru
lui privind asistențele la lecții".

Fiecare director (director ad
junct) trebuie să aibă un ase
menea registru (caiet) în care 
să noteze constatările făcute cu 
prilejul asistențelor la lecții și 
la alte activități instructiv-edu
cative, concluziile și îndrumări
le de ordin științific și metodic 
care au fost date învățătorului 
sau profesorului asistat.

Se precizează că regulamentul 
se referă la un singur registru 
(caiet) pentru fiecare director 
(director adjunct) și, ca atare, 
indicația de a se completa două 
registre (caiete) este lipsită de 
temei, întrucit îi creează directo
rului obligații în plus care nu a- 
jută cu nimic la îmbunătățirea 
muncii în școală.

Este recomandabil ca directo
rii (directorii adjuncți) să-și 
treacă direct observațiile lor în 
registru (caiet), evitînd dublarea 
eforturilor pentru transcrierea 
observațiilor. Considerăm că este 
bună experiența acelor directori 
care rezervă fiecărui profesor 
sau învățător un număr su- 
ficient de file, ceea ce le dă po
sibilitatea să noteze sistematic și să valorifice cu mai multă ușu
rință observațiile făcute în dife
rite perioade ale anului școlar, 
la lecții și la clase diferite.

însemnările prilejuite de asis
tențe trebi’c să fie făcute cu 
deosebită grijă și răspundere, în 
așa fel incit, pe baza lor, con
ducerea școlii să poată caracteri
za și aprecia în mod just, obiec
tiv și bine motivat, activitatea 
și rezultatele obținute în instrui
rea și educația elevilor de către 
fiecare învățător și profesor.

Tov. T. Cimilencu din comuna Popești, raionul Focșani dorește să știe dacă la alcătuirea orarului direcțiile școlilor sînt obligate să asigure fiecărui profesor o zi liberă pe săptămînă în afară de duminică.
RĂSPUNS: Nu este obligato

rie rezervarea acestei zile. Ba 
măi mult este interzisă în cazul 
în care ea ar provoca încălcarea 
cerințelor pedagogice în alcătui
rea orarului școlii.

•
Prof- T. lonescu din Suceava, ne întreabă dacă la ședințele cercurilor pedagogice care au loc în vacanță este indicat să se organizeze și lecții deschise.
RĂSPUNS : In nici un caz în 

vacanță nu se pot organiza lecții 
deschise, întrucit nu avem drep
tul să tulburăm odihna elevilor. 
De altfel, chiar dacă am face-o, 
lecțiile nu și-ar atinge scopul 
căci, fiind lecții organizate ad- 
hoc, artificiale, ar fi prea puțin 
eficiente. Este indicat ca lecțiile 
deschise să se organizeze în ca
drul comisiilor metodice din 
școli.

Prof. V. Andrei din T. Severin ne întreabă dacă ședințele comisiilor metodice ale diriginților trebuie să aibă loc în luna cînd se țin și Ședințele comisiilor metodice pe specialități sau nu și ne cere să precizăm în cazul din urmă, cînd trebuie să se desfășoare ședințele diriginților.
RĂSPUNS: Potrivit regula

mentului, ședințele colectivelor 
metodice din școală se progra
mează în așa fel încît în cursul 
unei luni să aibă loc o singură 
ședință de consiliu pedagogic sau 
de comisie metodică.

Este bine ca în cursul anului 
sa aibă loc — în afara ședințe
lor consiliului pedagogic ori ale 
comisiilor metodice pe speciali
tăți — atunci cînd directorul șco
lii socotește că este necesar, și 
eîteva ședințe de lucru ale co
misiei metodice a diriginților.

De curînd a apărut, în redactarea unui colectiv format din prof. Ștefan Linul, ing. Aurel Latiș și ing. Ion Vonica, „Metodica instruirii practice a elevilor strungari-metal“. Lucrarea se adresează maiștrilor-instructori din școli, precum și celor care conduc procesul instruirii practice a elevilor în întreprinderi și urmărește orientarea lor pentru a asigura acestui proces un conținut științific la nivelul cerințelor programelor școlare și al tehnicii moderne.Metodica cuprinde trei capitole. Primul capitol, intitulat „Problemele generale ale metodicii instruirii practice", prezintă metodele de predare specifice instruirii practice, structura și tipurile de lecție folosite în cadrul acesteia. De asemenea, se dau în acest capitol indicații referitoare la pregătirea maistrului-instructor pentru lecție și la întocmirea planurilor de lecții. Autorii demonstrează clar că alegerea metodelor de învățămînt și îmbinarea lor în cadrul instruirii practice depind de scopul și tipul lecției, de conținutul ei, de etapa dată a procesului de instruire (inițiere, consolidare sau perfecționare a deprinderilor), de vîrsta și nivelul de pregătire al elevilor, de particularitățile utilajului și materialului, de procesul tehnologic al meseriei respective, precum și de locul unde se organizează lecția.Capitolul al doilea tratează instruirea practică în atelierul- școală. Autorii descriu organizarea unui atelier-școală de strun- gărie pentru o grupă de 15 elevi, arată cum trebuie alese lucrările practice- pentru calificarea în meseria de strungar și ce îndrumări trebuie date pe parcursul efectuării acestor lucrări. Se menționează că lucrările trebuie alese în funcție de specificul meseriei pentru care se pregătesc elevii, al producției din întreprinderea sau uzina în care ei vor fi repartizați după absolvire, de succesiunea operațiilor prevăzute în programa școlară, de utilitatea practică a pieselor executate, de creșterea succesivă a complexității lucrărilor în cadrul învățării aceleiași operații, subliniind necesitatea deîmprumuturi de cărți prin colete poștalePrintre mijloacele folosite de Biblioteca centrală pedagogică în scopul sprijinirii muncii cadrelor didactice se numără și împrumutul de carte. Pentru provincie împrumutul se efectuează prin colete poștale.Din 1961, cînd s-a inițiat împrumutul prin colete poștale, numărul cadrelor didactice care îl solicită este în continuă creștere. în prezent figurează cu împrumuturi în evidența bibliotecii peste 1500 școli, în majoritate din mediul rural.Biblioteca centrală pedagogică depune toate străduințele pentru a răspunde în termenul cel mai scurt, cu cea mal mare operativitate, solicitărilor primite din întreaga țară. Majoritatea cititorilor, înțelegînd aceste eforturi, respectă normele stabilite și se îngrijesc să restituie în termen cărțile împrumutate. Se întîl- nesc însă, din păcate, și abateri de la această regulă. Deși condițiile în care se acorda împru- rtiuthl de carte cadrelor didactice» 
din provincie au fost larg difu

a prezenta cerințe mereu mai mari la fiecare reper nou.în capitolul al treilea autorii se ocupă de instruirea practică în producție. Lucrarea evidențiază importanța deosebită pe care o are din punct de vedere didactic stabilirea locului de muncă al fiecărui elev. Se recomandă ca pentru elevii anului II, care se găsesc în perioada adîncirii deprinderilor practice acumulate în atelierele-școală, să se stabilească la începutul anului școlar numai locuri de muncă ce permit efectuarea unor lucrări care cer repetarea operațiilor executate în cursul anului I, astfel încît aceștia să se obișnuiască întîi să execute aceste operații în regimul de lucru din uzină. De abia după aceea elevii pot fi repartizați la locuri de muncă cu specific și cu lucrări not Se arată în același timp importanța repartizării elevilor pe lingă muncitorii care execută lucrări variate și complexe, pentru ca astfel să poată învăța la același loc de muncă un grup mai mare de operații și faze din diferite procese tehnologice. Autorii subliniază, de asemenea, că varietatea tipurilor de mașini și a metodelor tehnologice folosite în întreprinderi impun mutarea pla„Africa, geografie fizică"Recent apărută în Editura didactică și pedagogică, lucrarea „Africa — geografie fizică" de Virgil Gîrbacea cuprinde numeroase date interesante despre continentul african putînd constitui astfel un bun mijloc de documentare.în lucrare sînt prezentate pe larg caracteristicile fiecărei părți a reliefului, climei, apelor, vegetației, faunei, precum și specificul fiecărei regiuni a Africii. De un interes deosebit sînt capitolele care se referă la vegetație și animale, ca și cele care pre

zate prin anunțuri și articole publicate în presă, prin scrisori circulare către secțiile de învățămînt regionale și raionale, prin scrisori adresate direct solicitatorilor sau școlilor în care funcționează aceștia, biblioteca primește în continuare cereri personale de împrumut, adrese din partea unor școli care solicită împrumuturi noi fără să fi restituit în prealabil cărțile împrumutate anterior. Se mai întîlnesc cazuri cînd cadrele didactice și directorii de școli nu se arată preocupați de îndatorirea elementară de a restitui în termen cărțile, provocînd astfel neajunsuri nu numai-bibliotecii, dar și altor cadre didactice, cărora li se răpește posibilitatea de a consulta cărțile respective. Școli ca acelea din Fișici, raionul Cislău, din Ce- pari, raionul Curtea de Argeș, din Cămineasca, raionul Drăgănești- Vlașca sau din Soava-Săcelu, raionul Gilort, nu au restituit nici ?pînă astăzi cărțile împrumutate în anul 1963. 

nificată a elevilor la diferite locuri de muncă în conformitate cu im grafic de rotație întocmit de colectivul de practică. Se indică, pentru exemplificare, două variante ale graficului de rotație.„Metodica instruirii practice pentru elevii strungari-metal“ alcătuită pe baza unei bogate bibliografii de specialitate -și valo- rificînd îndelungata experiență didactică a autorilor, are meritul de a fi prima lucrare orginală de îndrumare a instruirii practice a elevilor în acest important sector al învățământului profesional. Ea nu și-a propus, desigur, să soluționeze toate problemele pe care le ridică organizarea și desfășurarea procesului de instruire practică a elevilor strungari în atelierul-școală și în producție și este susceptibilă de îmbunătățiri, mai ales în legătură cu procedeele instruirii elevilor în întreprinderi. In ansamblu, lucrarea constituie însă, fără îndoială, o contribuție reală la fundamentarea științifică a predării în în- vățămîntul profesional și tehnic.
ing. ION BÎRLĂInspector în serviciul de instruire practică din Ministerul învăță- mîntului 

zintă Sahara, Abisomalia, Guineea Superioară, Sudanul și alte regiuni.Bogat ilustrată, cartea cuprinde numeroase hărți, schițe morfo- metrice, profile schematice mor- fostructurale, prezintă reprezentanți caracteristici ai. florei și faunei etc.Autorul a știut să selecționeze esențialul din vasta bibliografie folosită pentru elaborarea lucrării și să redea totul într-o formă clară.
MIA STANHunedoara

Este necesar ca toți solicitatorii să știe că împrumutul de cărți acordat cadrelor didactice din provincie se efectuează numai prin intermediul școlilor în care funcționează cadrele respective. De aceea, școala nu profesorul va solicita împrumutul, prin a- dresă oficială purtând ștampilă, număr de înregistrare și semnătura directorului, care răspunde de existența și buna păstrare a cărților împrumutate. In adresă se va menționa totodată numele profesorului pentru care se solicită împrumutul. împrumutul se acordă pe un termen de 30 de zile de la primirea coletului, iar numărul cărților împrumutate este de cel mult trei.Cărțile în exemplar unic, dicționarele, enciclopediile, albumele, atlasele și revistele nu se împrumută.Școlile care nu respecta termenul de împrumut nu vor mai putea beneficia de sprijinul bibliotecii.
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CIRESPONIENT
timișoara

învățămîntul
în Republica Guineea

La 2 octombrie 1958, cînd Guineea și-a dobîndit independența națională, nu se putea vorbi de un sistem de învățămînt organizat, de stat. Nu existau școli pentru masa largă a populației, iar cele cîteva licee sau colegii particulare sau confesionale, destinate în exclusivitate fiilor vîrfu- rilor burgheziei autohtone, aveau rolul de a pregăti funcționari mărunți pentru aparatul colonial.Bazele învățămîntului nou, de masă, au fost puse la conferința națională de la Labe a Partidului Democrat din Guineea, în anul 1958. Ca urmare a hotărîri- lor luate la această conferință, învățămîntul primar a fost decretat învățămînt general și obligatoriu, care cuprinde clasele I—VI. El nu a ajuns încă să cuprindă pe toți copiii de vîrstă școlară, dar se dezvoltă de la an la anPe lîngă lipsa bazei materiale necesare învățămîntului general, 
o piedică în calea acestuia a con- stituit-o și lipsa de învățători. De aceea, printre primele ■ măsuri luate de stat după dobîndirea independenței se înscrie și crearea școlii normale de la Daba- dougou, menită să pregătească învățători pentru școlile primare.învățămîntul mediu din Guineea cuprinde două cicluri : colegiul cu durata de 3 ani (clasele VII—IX) și liceul cu durata de 3 ani (clasele X—XII). Trecerea din școala primară în colegiu se face pe baza unui examen de admitere, clasa a Vil-a fiind considerată clasă preparatoare. în funcție de disciplinele pe care se pune accent, colegiile se împart în colegii de învățămînt general și colegii tehnice în care predomină disciplinele tehnice și activitățile practice (mecanica, tîm- plăria, lăcătușărîa). La absolvirea colegiului (a clasei a IX-a), elevii dau examen de brevet, care le dă dreptul să ocupe un post în administrația publică sau să fie admiși în liceu. Liceele, la rîndul lor, sînt și ele clasice sau tehni

ce. în primul tip accentul se pune pe latura umanistă (limbă și literatură), absolvenții avînd dreptul să meargă în învățămîntul universitar; în cel de al doilea, se acordă prioritate matematicii, fizicii, chimiei, geologiei Și lucrărilor de laborator. Absolvenții liceului tehnic pot merge în învățămîntul superior tehnic sau obțin calificarea de tehnicieni pentru aparatul tehnic al statului. Liceul se încheie cu un examen de bacalaureat.în 1963 a fost înființat în Guineea primul institut de învăță- mint superior, Institutul politehnic din Conakry, care cuprinde facultăți de agricultură și agronomie, construcții de locuințe, mecanică și electrotehnică.Personalul didactic care predă în învățămîntul mediu și superior este format din puținii profesori guineezi care au avut posibilitatea să studieze peste hotare sau din profesori străini veniți din Franța, Belgia, S.U.A. și din țările socialiste, pe baza un or contracte individuale sau a 
unor acorduri culturale. în ultimii ani își aduc contribuția la desfășurarea învățămîntului din Guineea și o serie de profesori romîni care predau în colegiile și liceele din Conakry, Kankan, Boke, Kindia, Kissidougou sau Labe.Demn de semnalat este faptul că învățămîntul din Guineea are un caracter laic. Predarea are loc în limba franceză, deoarece Guineea n-are o limbă națională scrisă, numeroasele dialecte ce se vorbesc în această țară — dintre care cele mai răspîndite sînt sousou, foula și malenqui — nea- vînd un alfabet propriu.Guineea este o țară cu importante resurse naturale. De aceea, învățămîntul guineez este pus tot mai mult în slujba pregătirii cadrelor naționale pentru valorificarea acestor resurse, în scopul lichidării urmelor regimului colonial și al ridicării nivelului de viață al populației.

■■Reforma radicală a al- ^roetului este mijlocul principal prin care în China Populară zecile de milioane de analfabeți au devenit știutori de carte.Noul alfabet fonetic cuprinde numai 26 de litere — în vreme ce pentru a citi un jurnal tipărit cu caractere id'eografice este necesară cunoașterea a 3 000 de semne, iar pentru a face lectura unei opere literare, cunoașterea a cel puțin 10 000 de semne. Literele noului alfabet sînt literele latine.Paralel cu studierea scrierii tradiționale, zece milioane de copii învață anual noul alfabet fonetic.
Vu de mult a avut loc Franța, la Cannes, un festival internațional al filmului de învățămînt. Au fost prezentate 50 de filme de scurt metraj pentru copii și tineri în vîrstă de 6 pînă la 18 ani.Festivalul a fost însoțit de conferințe pe teme de educație estetică și de reuniuni în care s-au analizat, din punct de vedere pedagogic, unele din filmele prezentate. A fost prezentată cu acest prilej și o expoziție a materialului audiovizual ce poate fi folosit în învățămînt pentru educarea muzicală și coregrafică a copiilor.Bî 81 la sută din părinții elevilor din Haga (Olanda) au solicitat conducerii învățămîntului olandez simplificarea planurilor și programelor pentru școlile de cultură generală.wS ~ntre 4 și 27 septembrie va avea loc în Mexic Congresul mondial pentru educație. Cercetătorii Institutului pedagogic național din țara gazdă pregătesc cu asiduitate o serie de comunicări privind pedagogia socială și orientarea profesională.

Comisiile metodice de la Școala medie nr. 8 — ne scrie prof. Gh. Duncan — alături de preocupările pe care le au pentru sprijinirea cadrelor didactice în munca de predare, acordă o deosebită atenție și muncii în cercurile de elevi. Cadrele care răspund de asemenea cercuri au fost sprijinite să orienteze activitatea elevilor spre cercetarea și adîncirea problemelor din domeniul științelor și artelor pentru care au înclinații deosebite. La cercul literar, de exemplu, ei selecționează și adîncesc creații ale scriitorilor noștri pe diferite teme (de exemplu „Toamna") și sînt încurajați să compună și ei înșiși versuri, mici povestiri, ghicitori.
BRAȘOVProf. Elena Georgescu, șefa secției de învățămînt a orașului Brașov, ne informează despre modul cum sînt realizate în școlile orașului hotărîrile luate la consfătuirile cadrelor didactice.Astfel, pentru a determina o mai mare eficiență a activității instructiv-educative, secția de învățămînt și-a sporit preocuparea pentru îndrumarea temeinică a directorilor de școli. Ca urmare, în ședințele cercului pedagogic al directorilor se discută teme ca : „Preocuparea directorului pentru rezolvarea problemelor ridicate de generalizarea învățămîntului de 8 ani", „Contribuția directorului, prin asistențele făcute la lecții, la creșterea eficienței acestora", „Metode folosite de colectivul de conducere pentru întărirea disciplinei elevilor" etc.In același timp s-a pus un accent deosebit și pe organizarea muncii metodice din fiecare școală. Activitatea celor 33 de cercuri pedagogice din orașul Brașov a fost orientată spre dezbaterea unor probleme privind modernizarea procesului de învățămînt și spre justa orientare a tipologiei lecțiilor, punîn- du-se accent pe structura mobilă a acestora.Urmările pozitive au și început să se arate. Astfel, mijloacele audio-vizuale se folosesc pe scară tot mai largă într-o serie de școli ca școlile generale de 8 ani nr. 2, nr. 3, nr. 5, nr. 12, nr. 19, nr. 20, școlile medii nr. 1 și nr. 3 din Brașov etc.
EĂGET — RAIONUL CURTEADupă cum ne scrie prof. I. Enășescu, secția de învățămînt a raionului Făget, cu sprijinul comitetului executiv al sfatub” popular raional, a organizat la toate școlile de centru din râS-, ședințe de analiză a procesului instructiv-educativ asupra primei etape din acest an școlar. La aceste ședințe directorii școlilor din centrele de comună au prezentat ample dări de seamă, care au fost urmate de discuții și măsuri menite să ridice calitatea procesului de învățămînt.

Oră de curs la College Court din Kankan, Republica Guineea

BORSECPentru ca munca . instructiv-educativă în trimestrul II să decurgă în condiții și mai bune’ decît în trimestrul I, cadrele didactice de la Școala generală de 8 ani din Borsec se ocupă atent de verificarea și notarea cunoștințelor elevilor. în acest fel — ne scrie tov. Domnica Radu, director adjunct al școlii — se evită aglomerarea lecțiilor de la sfîrșițul trimestrului cu sarcini privind ascultarea unui număr mare de_elevi.Cu scopul de a-i determina pe elevi la o pregătî?c-_perseve- rentă, de zi cu zi, s-a luat. hotărîrea să se dea lucrări Cfe^con- trol curent începînd din primele săptămîni din trimestru și piuă la 15 februarie, cînd începe perioada tezelor.
CONSTANTAUrmărind perfecționarea măiestriei pedagogice a diriginților și în special a celor cu mai puțină experiență, secția de învățămînt a orașului Constanța, ne informează prof. Ion Muche, a organizat o consfătuire în cadrul căreia s-au prezentat trei referate : „Tratarea individuală a elevilor, mijloc important pentru ridicarea nivelului la învățătură". „Metodica desfășurării orelor de dîrigenție în care se analizează situația la învățătură", „Organizarea activității comisiei metodice a diriginților privind conținutul și desfășurarea muncii dirigintelui în școală". Fiecare referat a fost completat de discuții interesante, care au îmbogățit experiența tuturor diriginților participanți.
Rî/lNICU-SĂRATProfesoara Virginia Chintoiu, de la Școala medie „Ștefan cel Mare" din Rîmnicu-Șărat, ne informează despre o serie de mijloace folosite în sprijinul îmbunătățirii procesului de învățămînt. Printre acestea un interes deosebit a stîrnit convorbirea cu tema „Călătorind prin țările Europei", organizată cu elevii claselor a IX-a ale școlii. Avînd o desfășurare interesantă, plină de vioiciune, convorbirea a dovedit totodată că elevii se pot orienta din punct de vedere' geografic, economic și politic pe harta lumii contemporane.
OEATIProfesorul Marian Simionescn • ne vorbește într-o scrisoare trimisă recent despre modul cum se organizează Ia Școala generala de 8 ani nr. 28 din Galați ora de dirigenție cu ajutorul proiecțiilor și diafilmelor. Bunăoară, teme ca „Realizările regimului democrat-popular", „Prin Galațiul întinerit" și altele au fost însoțite, de proiecții și de prezentarea unor diafilme. Acest lucru nu numai că a făcut mai atractive orele de dirigenție, dar a contribuit în mare măsură și la sporirea eficienței lor.
TURNU - MĂCIRELE: Comisia metodică de științe naturale și geografie de la Școala medie „Unirea" din Turnu Măgurele și-a orientat activitatea pe linia legării cit mai strînse a cunoștințelor teoretice de practică, în cadrul comisiei, ne informează profesorul Aî, Bogdan, s-au prezentat o serie de referate științifico-metodice pe această temă. Bunăoară, recent a fost expus referatul „Realizări privind legarea teoriei cu -practica în predarea geografiei și geologiei în școală". De asemenea, s-a organizat vizionarea unor documentare științifice ca de exemplu „Frunza", ..Polenizarea", „Insulele Galapagos", „Sistemul hidroenergetic și de navigație de la Porțile de Fier", „Munții Făgăraș" etc., în vederea folosirii lor la lecții. «
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